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Ohlédnutí za uplynulým volebním obdobím 

Po volbách do městského zastupitelstva a s tím spojeným jmenováním nových 
členů KMČ nastal čas ohlédnout se za uplynulým čtyřletým obdobím fungování Ko-
mise městské části Černovír a Klášterní Hradisko. 

Velkou proměnou prošla lokalita u černovírského lesa, kde po realizaci dětského 
hřiště – prolézaček a houpaček s bezpečnými dopadovými plochami – došlo k úpra-
vě fotbalového hřiště, umístění branek a síťových zábran. Dále jsme v této lokalitě 
rekonstruovali přístřešek s posezením a ohništěm. Zcela novým prvkem je také wor-
koutové hřiště realizované v roce 2022. V celé lokalitě došlo k osazení nových lavi-
ček a odpadkových košů. Těší mě, že se z této lokality stalo místo pro celou rodinu, 
což dokládá hojná návštěvnost obyvatel všech věkových kategorií. 

Významnou  investiční  akcí  bylo  vybudování  nové  kanalizace  v  ulicích Severní 
a Na Partkách, včetně jednadvaceti přípojek, které probíhalo v letech 2018 a 2019. 

Pro lepší orientaci jsme nechali instalovat směrovky s názvy ulic a významných 
míst, která jsou také vyobrazeny na mapě u Klášterního Hradiska. 

Po celé období probíhaly opravy chodníků a opravy výtluk a překopů na vozovkách.
Těší mě také navázání spolupráce s místními spolky, dobrovolnými hasiči a zá-

kladní školou. Pravidelně jsme přispívali na kulturní akce a dětské dny. Ve spolupráci 
se základní školou došlo například k vyčištění a zkulturnění některých autobusových 
zastávek  a  osvětlení  vánočního  stromu  před  budovou  školy.  Společně  jsme  také 
uspořádali Černovírské slavnosti, při kterých mohli návštěvníci zhlédnout vystoupení 
žáků MŠ a ZŠ, komentovanou výstavu historických fotek, komentovanou procházku 
s návštěvou Archeologického centra nebo koncerty a ohňovou show v areálu Sokola. 

Opravy se také dočkal Památník padlých na Frajtově náměstí nebo Boží muka 
v Žitné ulici. 

Obyvatelé  dlouhodobě  žádali  o  zklidnění  dopravy  na  Jablonského ulici.  To  se, 
pevně věřím, podaří. Od roku 2023 by zde mělo probíhat pravidelné měření rychlosti 
Městskou policí. 

Závěrem bych chtěl všem spoluobčanům popřát hodně štěstí a zdraví v novém 
roce 2023.

  Ing. JAN SMEJKAL
  předseda KMČ Černovír a Klášterní Hradisko
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Komise městské části začíná v novém složení

Zářijové komunální volby znamenaly nejen nové rozložení sil na olomoucké rad-
nici. Staré komise městských částí byly rozpuštěny. Nová komise se v naší městské 
části Černovír a Klášterní Hradisko poprvé sešla v pondělí 5. prosince. Předsedou 
zůstal Ing. Jan Smejkal reprezentující vítěznou stranu z komunálních voleb – ANO 
2011. Definitivní složení komise ovšem v době uzávěrky této ročenky ještě známo 
nebylo.

Co ale víme určitě, to jsou termíny veřejných schůzek komise, které budou pro-
bíhat zpravidla první pondělky v měsíci v černovírské hasičské zbrojnici tradičně 
od 18.00 hodin. Výjimkou bude květen, kdy se po pondělním prvomájovém státním 
svátku komise sejde až v úterý. Druhou výjimkou pak bude červenec, kdy opět kvůli 
svátkům půjde sice o pondělí, ale v tomto prázdninovém měsíci až druhé. Tedy po již 
uplynulé lednové a únorové schůzi budou ty další následovat 6. března, 3. dubna, 
2. května a 5. června. Pro 2. pololetí jsou termíny 10. července, 7. srpna, 4. září,  
2. října, 6. listopadu a 4. prosince. I tentokrát je však třeba upozornit, že kvůli případ-
ným změnám je dobré sledovat zápisy ze schůzek ve vývěskách a na internetových 
stránkách města.  (jih)

Detašované pracoviště 

V městské části Černovír a Klášterní Hradisko již sedmnáctým rokem působí 
v prostorách zrekonstruované hasičské zbrojnice pracoviště Magistrátu města Olo-
mouce pod vedením RNDr. Ivy Lakomé. Pracoviště spolupracuje jak s komisí měst-
ské části, tak se Sborem dobrovolných hasičů Černovír.

Občanům předává aktuální informace o dění v Olomouci a kontakt na odbory 
Magistrátu města Olomouce při řešení jejich požadavků, provádí ověřování podpisů 
a opisů listin. Vyřizuje nejrůznější žádosti, připomínky a náměty k práci ze strany 
občanů, spolupracuje s dalšími odbory magistrátu města.

Na pracovišti občané mohou každým rokem od počátku února až do konce května 
uhradit místní poplatky, a to poplatek za komunální odpad a poplatek za psy.

V uplynulém roce byl zaznamenán nárůst počtu občanů, kteří těchto služeb vyu-
žili, a to i z okolních městských částí Hejčín a Lazce. Za komunální odpad zde platilo 
225 občanů a za psy 56.

Těšíme se na další spolupráci s občany i v dalším roce, přejeme hodně zdraví, 
pohody, spokojený rok 2023. (il)
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Naši nejstarší a jubilanti

Uplynulý rok 2022 si už naštěstí oproti přecházejícímu covidovému roku tolik obětí 
na životech našich nejstarších spoluobčanů nevyžádal. Přesto jsme zaznamenali 
řadu dalších úmrtí, a to i relativně mladších lidí. A na každého někdo vzpomíná… 
Stejně jako v minulých letech předesíláme, že vycházíme z oficiálních podkladů ma-
gistrátu. To znamená, že se tu teoreticky mohou vyskytovat lidé, kteří už tu nebydlí či 
skoro vůbec nebydlí, ale mají tu trvalé bydliště. A naopak budou chybět ti, kteří v Čer-
novíře či na Klášterním Hradisku fakticky žijí, ale trvalé bydliště mají někde jinde.
Za připomínku stojí, že posledním člověkem, který překročil hranici 100 let, zatím 
byla paní Zdena Kaukušová z Lamblovy ulice. Žila v letech 1909 až 2010, zemřela 
čtyři měsíce před 101. narozeninami. A nyní tedy už k těm žijícím:
 
Nejstarším člověkem trvale žijícím v našem obvodu zůstává paní Věra Moravcová 
z Benýškovy ulice, která reprezentuje ročník 1926 a tudíž loni oslavila 96. narozeniny.
Ročník 1927 – 95 let se loni rovněž jako jediná dožila paní Ludmila Vyroubalová 
z Černovírské ulice.
Ročníky 1928 a 1929 už v Černovíře nemají vůbec žádné zastoupení.
Ročník 1930 – 92 let dožila jen PaedDr. Eva Šišková z Jablonského ulice.
Ročník 1931 – 91. narozeniny měla trojice žen: Anna Schuffnerová (Na Partkách), 
Františka Novotná (Čelakovského) a Doubravka Neugebauerová (Hlušovická).
Ročník 1932 má nadále tři zástupce – kulatých 90 let se postupně dožili Josef 
Novotný (Benýškova), Terezia Sklenářová (Čelakovského), Božena Dvořáková 
(U Háje).
Ročník 1933 – 89 let měla už jen Zdenka Langrová z Frajtova náměstí.
Ročník 1934 – 88. narozeniny oslavila postupně čtveřice Miroslava Nakládalová 
(Frajtovo náměstí), Irena Lekešová, Danuše Punčochářová (obě Jablonského) 
a František Zapletal (U Stavu).
Ročník 1935 – je již delší dobu osiřelý. Takže 87 let se loni nedožil nikdo.
Ročník 1936 – 86. narozeniny měla trojice Anežka Škrabalová (U Hradiska), Jan 
Gajdoš (Jablonského) a Oldřich Přikryl (Hlušovická).
Ročník 1937 – V loňském roce se dožilo 85 let hned osm našich spoluobčanů: Bla-
žena Fialová (Frajtovo náměstí), Ing. Vladimír Blaho a Miroslav Mayer (oba Jablon-
ského), Barbora Flaksová a Eliška Vykopalová (obě Hlušovická), Jaroslav Jindra 
(Žitná), Vladimíra Zlámalová (Lamblova ulice) a Ludmila Dvorská (Na Hrázi).

Těchto osm lidí už navštívili při jejich jubilejích členové komise městské části. 
Dále pak osmičku 80letých a stejný počet 75letých.

V roce 2023 může tuto návštěvu čekat 23 jubilantů. Z toho bude mít 85. narozeni-
ny šest našich spoluobčanů, 80. sedm a 75. narozeniny deset.

* * *
Alespoň stručně ke dvěma loňským jubilantům:

V současné době nejstarší muž Josef Novotný se narodil v Dolních Studénkách 
na Šumpersku. Poslední dva roky je v péči Domova pro seniory Soběsuky (viz foto 
odsud), místní části Plumlova. Dodnes se zajímá o dění kolem sebe, rád si dá dob-
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rou kávičku a těší se na setkání s rodinou dcery, která ho s manželem pravidelně 
navštěvuje. Celý svůj profesní život zasvětil stavařské profesi, až do odchodu do dů-
chodu pracoval jako projektant Teplotechny Olomouc. Jeho velkým koníčkem byla 
práce kolem domu, na zahradě a na chatě.

Na druhém snímku je jeden z osmi loni čerstvě 75letých. Na podzim se mezi ně 
zařadil i pan Miroslav Nikl. Má adresu tak trochu ve stylu chytré horákyně – je to 
na Jablonského ulici i není. Pochází z blízké obce Liboš. Pracoval jako zedník a po-
tom i jako řidič v podniku Potraviny. V Černovíře žije 20 let. (jih)

Černovírské volby pro radnici i Senát se nelišily 
od sousedních

Koncem devátého měsíce – 23. a 24. září – se uskutečnily volby do městského 
zastupitelstva a další volby do třetiny Senátu. Samozřejmě také v Černovíře pak týden 
poté proběhlo i 2. kolo voleb senátních.

Nejdříve si připomeneme celoměstské výsledky. Přišlo celkem 39,77 procenta 
oprávněných voličů. V Olomouci kandidovalo 11 subjektů. Vítězem voleb se stalo 
ANO 2011 s 31,75 procenta hlasů, která stačila na 16 z celkového počtu 45 mandá-
tů. Do zastupitelstva se dostala jako 2. koalice SPOLU s 19,58 procenta a 10 hlasů,  
3. ProOlomouc a Piráti 15,45 procenta a 8 křesel, 4. SPD a Trikolora 11,41 a 5 hlasů, 
5. SpOLečně 8,72 a 4 mandáty a 6. STAN, Zelení a Nezávislé olomoucké osobnosti 
s 5,66 procenta a dvěma zastupiteli.

Znamená to, že do zastupitelstva se už nedostali komunisté (2,28 procenta) a ani 
sociální demokraté kandidující tentokrát pod názvem Olomoučané (3,87 procenta).

Tříčlennou radniční koalici vytvořilo ANO, ProOlomouc a Piráti se SpOLečně. Pri-
mátorem zůstává Mgr. Miroslav Žbánek, MPA. A vedení radnice po letech opouštějí 
zástupci ODS.

Josef Novotný a Miroslav Nikl.
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Okrsek pro Černovír a Klášterní Hradisko měl nadprůměrnou volební účast 43,05 
procenta. Také zde poslali voliči do zastupitelstva jen šest stran. Dokonce ve stej-
ném pořadí. Snad jen zisk hnutí ANO byl ještě o něco vyšší – 34,09 procenta. O něco 
vyšší než celoměstský průměr mělo také SPOLU (21,39 procenta). Naopak propad 
levicových stran byl ještě výraznější – KSČM 1,56 procenta a Olomoučané dokonce 
jen 1,00 procenta.

* * *

U senátních voleb bylo osm uchazečů. V „našem“ obvodu 61 po šesti letech 
opakoval „lékařský“ souboj mezi MUDr. Milanem Brázdilem (ANO) a dosavadním 
senátorem MUDr. Lumírem Kantorem, Ph.D. (KDU-ČSL). První kolo vyhrál Brázdil 
s 13 851 hlasem (32,46 procenta). Druhého Kantora volilo 14 778 lidí, tedy jen 26,06 
procenta. Ve druhém kole ovšem Brázdilovi nepřišli ani všichni voliči z 1. kola (o čtyři 
tisíce méně), kdežto Kantorovi naopak dorazilo místo původních 11 121 hned 14 778 
voličů. Takže vyhrál vysoko v poměru 60,07 ku 39,92 procenta. Zajímavé je, že i třetí 
z 1. kola byl lékař – prof. Čestmír Neoral.

A jak hlasovali naši? V obou kolech byla nadprůměrná účast voličů. V tom prvním 
to bylo 43,06 procenta, v druhém ještě ne zanedbatelných 26,16 procenta. A obdob-
ně v 1. kole vyhrál Brázdil a ve druhém Kantor. Ten i u nás zmobilizoval více voličů, 
dokonce nad průměrem obvodu, takže jeho vítězství v okrsku znamenalo dokonce 
zisk 62,45 procenta. (jih) 

Na snímku jsem i tentokrát zachytil prvního černovírského voliče. Stal se jím dvacetiletý student 
Viktor Vařeka.
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Třicet let Farmaku

Pro publikaci 750. výročí Černovíra (1249–1999), která vyšla v roce 2000 a před-
znamenala všechny následující Černovírské ročenky, byla zjevně nejvýznamnějším 
sponzorem  společnost  Farmak.  Proto  se  v  ní  objevil  i  poměrně  rozsáhlý  dodaný 
článek o tomto ekonomickém subjektu. Nyní tedy bilance po letech – opět ze zdrojů 
firmy. Tentokrát k loňskému 30. výročí společnosti založené v roce 1992:

Síla a tradice charakterizují akciovou společnost FARMAK, která se zaměřuje 
na výrobu, výzkum a vývoj v oblasti generických léčivých látek, chemických mezi-
produktů a chemických specialit. Ryze česká chemicko-farmaceutická společnost 
se sídlem v Olomouci slaví jubilejních 30 let od svého vzniku a je špičkou v oboru. 
„Farmak, a.s., pravidelně sbírá úspěchy. Například v roce 2021 jsme získali titul Lídr 
Olomouckého kraje pro úspěšné firmy a projekty tuzemských podnikatelů a dosáhli 
jsme také na 2. cenu v celorepublikovém kole Ocenění českých exportérů,“ říká 
předseda dozorčí rady společnosti FARMAK, a.s., Ing. Jiří Žák.

Za svou třicetiletou historii si firma vydobyla své místo na trhu léčivých látek od-
povědným a profesionálním přístupem a nadále se dynamicky rozvíjí. Aktuálně FAR-
MAK, a.s., zaměstnává bezmála 300 pracovníků špičkové úrovně ve svém oboru. Je 
vysoce odpovědná k podnikání v chemii. Společnost již podeváté obhájila oprávnění 
používat prestižní logo Responsible Care, které je spojené právě s odpovědným pří-
stupem k chemii a uděluje jej Svaz chemického průmyslu ČR.

FARMAK, a.s., tradičně zůstává exportně zaměřenou firmou produkující gene-
rické léčivé látky a zároveň se věnuje výzkumu nových léčivých látek. Zhruba 90 
procent své produkce vyváží k více než 200 zákazníků do 50 zemí po celém světě. 
Mezi nová teritoria exportu patří například Čína. Tam firma v roce 2020 odstartovala 
dva významné projekty, které by měly přejít v nadcházejících letech do komerční 
fáze realizace. Standardně pak FARMAK, a.s., vyváží své produkty do EU, Indie, 
východní Asie, USA aj.

Klíčovými hodnotami společnosti jsou zákaznická orientace, týmový přístup, od-
bornost, loajalita a odpovědnost k životnímu prostředí. A na nich akciová společnost 
FARMAK hodlá stavět i na prahu čtvrté dekády své historie.
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První nahlédnutí do kroniky Černovíra

Černovírskou kroniku už tedy máme. A můžeme z ní po desítkách let znovu čer-
pat. Jen trochu musíme brzdit nadšení a přílišná očekávávání. Kniha je to sice velko-
lepá (viz foto na první straně obálky), má 408 očíslovaných a 241 popsaných stran, 
ale rozhodně nesahá do „pravěku“ historie Černovíra. To by bylo případně až někam 
k roku 1249, kam se váže první písemná zmínka o Černovíře.

Skutečnost je daleko prozaičtější: Kronika zahrnuje pouze léta 1956 až 1965. 
V tu dobu byl Černovír sídlem obvodu Jednotného národního výboru Olomouc pro 
Černovír, Lazce a Klášterní Hradisko. (Předtím obvod zahrnoval i Hejčín a Řepčín.) 
Současně, a to je další mýtus, nelze jednoznačně mluvit, tak jak se mezi pamětníky 
tradovalo, o Drábkově kronice.

Pravdou je, že kroniku začal v roce 1956 psát Jan Šádek. Ten se narodil v roce 
1890 v Teplicích v Čechách. Vyučil se zámečníkem, později se na dráze vypracoval 
z různých postů na strojvedoucího až strojmistra. Nicméně kroniku vedl jen rok. 

Již v roce 1957 se kronikářem stal František Štajgl (*1886) z Lazecké ulice. Na-
rodil se sice v Olomouci, ale dlouho žil na Valašsku. Byl to učitel, který za 1. světové 
války narukoval, ale s tím, že „za zájmy Rakouska bojovat nebudu“. Přešel tedy 
do ruského zajetí. Pracoval pak na Sibiři v lékárně a učil ruské studenty němčině. 
„Poznal jsem mnoho carských vyhnanců,“ uvádí v kronice. A označuje je za vzděla-
né, obětavé a přátelské s ušlechtilou povahou. Dobrovolně pak vstoupil do čs. legií 
a do vlasti se dostal až v roce 1920. Nicméně i on vedl kroniku krátce – dva roky. 

Pak už se v roce 1959 psaní ujal třetí kronikář, který rok zakončuje hrdým pod-
pisem Jan Drábek, doktor filozofie, narozený 15. září 1902 v Klášterním Hradisku. 
A zde se plně chytám i já, protože jsem jej i jeho manželku Cecílii v dětství občas 
vídával při návštěvách svých prarodičů. Aniž bych si dovolil mu nějak fandit, těch 
jeho sedm zaznamenaných let vyniká nejen šíří záběru a erudicí, ale také úhledností 
psaného projevu.

Zatím jsme se nedostali k tomu, co v kronice konkrétně je. Vypsal jsem si z toho 
hodně, takže teď zatím alespoň pár ochutnávek. A budeme se vracet k tomu, co se 
již v Černovírských ročenkách „řešilo“. Byla to mj. snaha obnovit pohřbívání do země 
na černovírském hřbitově. A teď se tedy dostaneme k počátku: Přestalo se pohřbívat 
nařízením okresního hygienika z 1. srpna 1962 s účinností od 1. ledna 1963. Zápis 
– z dnešního pohledu možná až příliš dramaticky a starosvětsky říká: Černovírský 
hřbitov je zrušen k nemalé lítosti obecenstva. Kronikář si pak mj. pomáhá slovy nej-
vyššího sovětského představitele Nikity Sergejeviče Chruščova s pracovníky v kul-
tuře: „Svatě ochraňujte památku těch, kteří tu již nejsou! Chovejte úctu k těm, kdo 
žijí a přijímejte od nich vše, abyste byli lidmi hodnými úcty, důstojnými pokračovateli 
svých otců! Nezachováte-li si důstojnost, stihne vás hanba“. 

Kronikář Drábek také v kronice vzpomíná na dobu ještě starší. Čili na něco, 
o čemž už ročenka opakovaně psala: Kdy byl 2. července 1942 v sedm hodin ráno 
nahodilým svědkem otřesného výjevu, autobus střežený ozbrojenými německými 
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policisty odvážel z Černovíra z rodinného domku v Čelakovského ulici 21 rodinu 
Josefa Petřka k výslechu… a na smrt. Připomíná, že Josef Petřek, rodák z Rožnova, 
působil v letech 1902 až 1904 v Černovíře jako učitel. Odtud si odvedl manželku 
Marii, dceru nadučitele Edvarda Peřiny. Řadu let pak učiteloval v Hodolanech, stal 
se řídícím učitelem v Pavlovičkách a do Černovíra se vrátil na odpočinek. (O synovi, 
pravoslavném duchovním Vladimíru Petřkovi a celé rodinné tragedii jsme nejvíce 
psali v ročence 2019.)

Na závěr snad ještě jednou větou z roku 1956: Kronikář konstatuje, že v Heydu-
kově ulici, na Frajtově náměstí a na Jablonského ulici je rušná doprava (pamětníci 
se usmívají). V říjnu začala generální oprava Dělnického domu (bez komentáře). 
Po tzv. maďarských událostech, kdy si hodně lidí dělalo z obavy před válkou zásoby 
potravin, se zboží zlevňovalo. Koupání v pískovnách je zrádné – utopil se 19letý 
Jiří Pohlídal. V černovírské pobočce krajské lidové knihovny si lidé vypůjčili 4067 
svazků. 

Příště si můžeme snad zavzpomínat, jak Černovírští jezdili divadelním autobusem 
a na co chodili nejvíc do kina.

 JINDŘICH HOVADÍK

Emanuel Kozák, poručík dělostřelectva,  
černovírský občan

Emanuel Kozák se narodil 6. října 1888 v Rudě nad Moravou na Šumpersku. 
Po ukončení školní docházky se vyučil strojním zámečníkem. Do CaK armády byl 
odveden v roce 1909 k pevnostnímu praporu č. 5 a byl zařazen jako dělostřelec  
k 2. polní baterii.

V roce 1910 byl povýšen na naddělostřelce (vrchní dělostřelec), poté nápředník 
a v roce 1911 byl povýšen na desátníka. Dále se jeho vojenská kariéra dělostřel-
ce vyvíjela takto: 1912 – četař, 1912 – čstn. četař ohňostrůjce, 1913 – ohňostrůjce 
z povolání, 1915 – štábní ohňostrůjce, 1916 – důstojnický zástupce, 1920 – rotmistr, 
1928 – praporčík,1946 – štábní praporčík, 1947 – poručík.

Před válkou sloužil u těžkého dělostřeleckého pluku č. 9, 5. prapor, 2. baterie 
u polních děl 9 cm vz. 75 a moždířů 30,5 cm. V roce 1914 byl mobilizován k baterii 
moždířů 30,5 cm pluku pevnostního dělostřelectva č. 2, prapor č. 5. Prakticky po ce-
lou první světovou válku sloužil u dělostřelectva, od roku 1915 na jižní frontě – italské 
frontě.

V květnu 1914 sloužil u 15 cm houfnic vz. 94 v Bondavě u Tridentu. Poté následo-
vala vojenská střelecká škola v Hajmáskéru. Od listopadu roku 1914 sloužil u baterie 
kanonů 18 cm vz. 80, děl 15 cm vz. 61 a jako okrskový pozorovatel u Krakova. Násle-
dovalo velení baterie děl na vysoké lafetě 9 cm a 12 cm vz. 75 v pevnosti v Přemyšlu. 
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Od května roku 1915 do konce války sloužil u moždířů 30,5 cm těžkého pevnostního 
dělostřelectva, těžkého dělostřeleckého pluku č. 9, prapor č.5, baterie č. 9. Od roku 
1915 do konce války byl přímým účastníkem těžkých bojů a bitev u Primolana, Fol-
garie, Monte Pertica, Caporetta, Soči a na Piavě.

Při své službě v první světové válce zastával Emanuel Kozák následující funkce: 
Zbrojní důstojník dělostřeleckého materiálu a ručních zbraní, pobočník velitele pra-
poru kpt. Hermanna Bosse, první důstojník baterie, pozorovací důstojník a telefonní 
důstojník.

Během své vojenské služby za první světové války byl v roce 1918 dvakrát zraněn 
– poprvé na hlavě a levé ruce, podruhé na pravé noze.

Ze vzpomínek Emanuela Kozáka z letních bojů na Piavě: Během  letních  bojů 
bylo velké horko. Všichni u moždířů 30,5 cm v palebním postavení měli velkou žízeň, 
ale nikomu se nechtělo jít pro vodu, protože kolem probíhala těžká bubnová palba 
z italské strany. Emanuel Kozák jako velitel baterie se rozhodl, že pro vodu zajde. 
Po návratu s hrůzou zjistil, že moždíř s velitelským stanovištěm dostal přímý zásah. 
Dělo i stanoviště bylo zdemolováno. Obsluha děla byla zabita a kusy těl byly rozme-
tány po okolí. – Tato příhoda dokumentuje, jaké může mít voják ve válce štěstí a jaké 
okolnosti rozhodují o jeho životě nebo smrti.

Po skončení první světové války při budování Čs. armády se Emanuel Kozák 
přihlásil v roce 1920 do služby v této nové, prvorepublikové armádě. Byl přijat k 302. 
dělostřeleckému pluku 1. baterie do Olomouce. U 302. dělostřeleckého pluku sloužil 
v hodnosti rotmistra a od roku 1928 praporčíka až do příchodu německé armády 
při zabrání Československa v roce 1939. Když dostali důstojníci Čs. armády v roce 
1939 na vybranou, zda sloužit v německé armádě, nebo jít do výslužby, rozhodl se 
Emanuel Kozák odejít do výslužby.

Po skončení druhé světové války se Emanuel Kozák přihlásil k Čs. armádě 
a v roce 1946 byl v hodnosti praporčíka přijat k dělostřeleckému pluku v Olomouci. 
V témže roce byl povýšen na štábního praporčíka. V roce 1947 byl povýšen na poru-
číka dělostřelectva a v následujícím roce po započtených 37 letech vojenské služby 
odešel do výslužby.

V pravidelných hodnoceních nadřízeným důstojníkem se opakuje následující 
hodnocení: Energický, přísný a spolehlivý, pracovitý, všestranně znalý služby zbroj-
ního důstojníka, u podřízených požívá úcty a má na ně dobrý vliv. Závěr – výborný 
důstojník z povolání. Hovoří německy, italsky a polsky.

Emanuel Kozák byl dvakrát ženatý, s první ženou Karolínou se oženil v roce 1920, 
o dva roky později se jim narodil syn Emanuel. V roce 1924 ovdověl. S druhou ženou 
Boženou se oženil v roce 1925 a ještě týž rok se jim narodila dcera Božena. Ta se 
roce 1954 provdala za rodilého „Černovíráka“ Raimunda Kropáče.

Od roku 1920 bydlel Emanuel Kozák ve Staroměstských kasárnách v Olomouci. 
V roce 1939 se se svoji rodinou přestěhoval do Černovíra na ulici U Háje, kde prožil 
celý zbytek života.

Zemřel po plnohodnotném životě vojáka, poddůstojníka, důstojníka a vojenského 
důchodce v roce 1967 ve věku 79 let. Prošel těžkým obdobím bojů první světové 
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války a tak jako byl výborným vojákem, byl i skvělým člověkem, manželem, otcem 
a dědečkem.

Ještě jedna příhoda z vyprávění E. Kozáka: Když naši republiku obsadila v břez-
nu 1939 německá armáda, byl po jejich příchodu do Olomouce ve Staroměstských 
kasárnách  proveden  nástup  všech  vojáků  na  dvoře  kasáren.  Překvapením  pro  
E. Kozáka byla skutečnost, že řada čs. vojáků měla již oblečené německé uniformy, 
nebo rukávovou pásku na Čs. uniformě. Ti, kteří se takto k německé armádě nepři-
hlásili, byli následně kontaktování k pohovorům, kde jim byla nabízena účast v ně-
mecké armádě. E. Kozák  tak  jako mnoho českých vlastenců nabídky německých 
agitátorů odmítnul a zvolil odchod do výslužby. Z této byl po skončení druhé světové 
války aktivován (povolán) zpět do služby do poválečné Čs. armády.

 S pomocí Vojenského historického archívu zpracoval JIŘÍ KROPÁČ

Na snímku je E. Kozák se svou druhou manželkou Boženou Kozákovou, která tak jako její man-
žel žila od roku 1939 do konce svého života v Černovíře. Byla jednou z nejstarších občanů Čer-
novíra, zemřela v roce 1987 ve věku 97 let.
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Po Františku Švébišovi další hřbitovní záhada

Čtenáři loňské ročenky si vybaví, že jsme byli osloveni velmi zajímavou vý-
zvou z východního Slovenska. Prešovský badatel Róbert Vico chtěl zjistit něco 
víc o nadporučíkovi Františku Švébišovi. Přitom o něm věděl jen to, že v Cyk-
listickém praporu 4 v Sabinově dostal v roce 1935(!) dovolenku do Olomouce 
– Černovíra. Moc jsem tomu nevěřil, ale pomocí pamětníků se podařilo najít 
důstojníkův hrob a zjistit i leccos navíc. A už tu máme další výzvu.

Tentokrát ji ke mně nasměroval někdejší jihomoravský kolega novinář, jenž se 
dostal do facebookové debaty hledačů ztracených kontaktů iniciované Miroslavem 
Kavánkem ze Vsetína. Ten pátrá po potomcích Marie Kyselé, která se narodila roku 
1908 jako Kavánková v Olomouci. V roce 1928 se pak vdala v Dubu nad Moravou 
za Františka Kyselého. Otcem paní Marie byl Jan Kavánek (1878–1916), který byl 
za první světové války raněn v Karpatech. Poté byl převezen na léčení do nemocni-
ce na Hradisku, kde zemřel. Pochován je na vojenském hřbitově v Černovíře.

Miroslav Kavánek sdělil, že o hrobu svého prastrýce (bratra dědy) ví už tři roky. 
Uvedl, že hrob navštěvoval ve výročí narození, úmrtí i dušiček. Domnívá se, že hrob 
je v relativně dobrém stavu, například obrubník mu připadal poměrně nový, takže 
o něj zřejmě někdo z rodinných příslušníků pečuje. Sám prý obnovil jen štítek. Ne-
lenil jsem a zašel jsem se na hrob v květnu a pak ještě znovu později podívat. Jak 
asi vyplývá ze mnou pořízeného snímku, bujná vegetace zrovna moc o péči o hrob 
někoho jiného nesvědčí. Ale možná jde jen o stav v roce 2022.

Podstatné ovšem zatím je jen to, že i tentokrát jsem oslovil osvědčené pamětníky. 
Bohužel jsem se už nic dalšího o Janu Kavánkovi ani Marii Kyselé a jejich potomcích 
nedozvěděl. Ale možná se ještě někdo ozve. Ostatně proto tu čtete tyto řádky.

Pátrající Miroslav Kavánek dodává ještě další indicie. „Můj otec mi kdysi říkal 
o sestřenicích, které byly u nich v Chropyni na prázdninách. On byl starší než ony. 
Marie (Kavánková) a Ludmila (*1910) měly ještě bratra Františka (*1912). Jejich mat-
ka Filomena, roz. Božková z Hejčína se po smrti Jana provdala z Nikolaje Frejuka 
z Haliče. Při sčítání v roce 1921 všichni žili v Černovíře a chodili tam i do školy,“ do-
dává s tím, že krátce poté stopa mizí. Ví už jen o uvedené svatbě Marie v roce 1928. 
Dále pak o tom, že její sestra Ludmila v roce 1931 znovu vstoupila do církve, z níž 
ji roku 1921 její matka odhlásila. Záhadný byl i osud jejich bratra Františka. Ten se 
za 2. světové války dostal do Mauthausenu. V roce 1949 se oženil s Ludmilou Okén-
kovou z Kuželova. Žít ale měl v Úvalech u Valtic. Brzy poté měl být znovu odsouzen. 
„Mám k dispozici i soudní spis plný rozporů,“ dodává Kavánek.

Na závěr si posteskl, že mu tato rodinná větev chybí do skládačky, která sahá až 
do roku 1608. Což je bezesporu úctyhodné.

  Text i foto na 3. straně obálky 
JINDŘICH HOVADÍK
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Černovírské slavnosti? Pár poznámek a glos

V májových dnech 20. a 21. května se konaly Černovírské slavnosti. Jejich průběh 
už stručně popsal v úvodníku, resp. ve svém ohlédnutí za celým minulým volebním 
obdobím, předseda komise městské části. Domnívám se, že je dobré se k tomu ještě 
vrátit, což teď několika glosami učiním. Především je nutné říct, že to nebyly první Čer-
novírské slavnosti, což si snad nepamětníci mohou myslet. A jak se ukázalo, také si 
mysleli. Akce navázala na oslavy 750 let Černovíra připomínané nikoli v jubilejním roce 
1999, ale s ročním zpožděním až v roce 2000. Dále pak na prázdninovou akci v roce 
2002, kdy jsme si připomenuli pět let obnovy Černovíra po katastrofálních povodních 
v červenci 1997. Tenkrát mj. vyhrával Olomoucký dixieland jazz band vedený Josefem 
Krchňákem a skupina Olomoučané v čele s černovírským Karlem Schustrem. Nejen 
tehdejšímu primátorovi a jeho dvěma náměstkům se prezentovali hasiči (ukázky záchra-
nářských prací včetně video záznamu ze severočeských Křešic) či sokolové (karatis-
té). Proběhla srovnávací výstava fotografií a turnaj ve stolním tenisu, který absolvovalo  
24 hráčů rozdělených do čtyř skupin po šesti lidech. Především však lidé společně pose-
děli, povzpomínali, i to hasičské občerstvení ocenili.

Povzbuzena velkým ohlasem této poměrně velkolepé akce se komise rozhodla po-
řádat v následujícím roce 2003 Černovírské slavnosti. Přestože se zachovalo hodně 
z minula – pingpongový turnaj, kapela Olomoučané aj. a přibyly novinky v podobě ša-
chového turnaje, výstavy fotografií Jaroslava Pokorného či soutěže v pití lahvového piva 
na čas, ohlas akce bohužel nebyl už tak velký. Černovírské slavnosti se proto v dalších 
letech tedy neopakovaly. Na rozdíl od Černovírských ročenek.

Až v roce 2022. Proč? Přiznejme se, že nás k nim dokopal – řekněme slušněji moti-
voval – Ing. Vilém Švec, který má s pořádáním podobných akcí značné zkušenosti. Celá 
slavnost se rozprostřela do dvou dnů a byla programově zatím nejpestřejší. V pátek do-
minoval areál základní a mateřské školy. Zde asi největší ohlas včetně spontánní debaty 
získalo právě Vilémem Švecem organizované komentované promítání historických foto-
grafií Černovíra. Dále pak četné soutěže. Večer se lidé masově přesunuli do sokolského 
areálu, kde k poslechu, zpěvu i příležitostnému tanci vyhrávala místo původně ohlášené 
skupiny Brzdaři neméně dobrá kapela hrající trampskou a country hudbu Samorost. 
A v sousedství proběhla ohňová show spolku Cascabel.

V sobotu V. Švec opět uspěl s komentovanou vycházkou Černovírem. Ostatně má 
černovírské kořeny a provázel tu už v minulosti. Nezapomenulo se přitom ani na „naše“ 
stále ještě poměrně nové Archeologické centrum. Lidé měli možnost také navštívit Hu-
sův sbor, mariánskou kapli či farní kostel sv. Štěpána na Hradisku. A určitě dobrým poči-
nem bylo i umožnění exkurze do historické parní vodárny při cestě do Chválkovic.

Některé dílčí akce přilákaly více zájemců, některé méně. K nim patřil i sobotní turnaj 
ve stolním tenisu v sokolovně, jemuž předcházelo již páteční hraní. Zajímavé ale je, že 
stejně jako v roce 2003 měl i ten loňský turnaj stejného vítěze. A to v osobě Jana Drah-
níka (*1951).

Na závěr se hodí položit si otázku: Budou ještě nějaké další Černovírské slavnosti? 
Inu, uvidíme. (jih)
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Starosta Fischer nejen na mostě

Předem se omlouvám, ale začnu tak trochu oklikou a snad až neuctivě.  
Císaři Františku Josefovi I. se „za Rakouska“ říkalo starej Procházka. A to pod-
le fotografie v jistých novinách, na níž se císař procházel v Praze po mostě 
přes řeku Vltavu. A pod snímkem bylo napsáno: Procházka na mostě. 

Toto mi naskočilo, když jsem si vzpomněl na fotku z publikace 750 let Černovíra 
(1249–1999), která vyšla v roce 2000 a předznamenala tak vlastně všechny další 
Černovírské ročenky, až do té dnešní. Na ní byl snímek z 23. prosince 1937 ze 
slavnostního otevírání betonové lávky přes Moravu u Hradiska. Psali jsme, že pás-
ku držely dvě tehdy ještě slečny: Hana Dostálová, z jejíhož archivu snímek pochá-
zí. A dále Věra Steigrová (později Demková). S oběma jsem měl čest se setkávat. 
Sokolka Dostálová měla stejné příjmení i po svatbě a významně pomáhala našim 
ročenkám jako pamětnice. Nejen řadou svých fotografií, ale především poskytnutím 
motáku z vězení, který získala po smrti svého bratra Mirka. Ten zmíněný „dopis“ 
obdržel od Věry Petřkové, sestry ThDr. Vladimíra Petřka popraveného za ukrývá-
ní parašutistů po atentátu na Heydricha v pravoslavném kostele na Resslově ulici 
v Praze. Druhá z mladých žen, učitelka – elementaristka Věra Demková, pro mě 
zase byla jako velmi dobrá známá mých rodičů, s nimiž se často navštěvovali.
Mimochodem, naopak k smutnému konci betonové lávky jsme se věnovali v Černo-
vírské ročence 2015 fotografií zničeného mostu z května 1945. Což bylo současně 
připomenutím 70. výročí konce 2. světové války.
Cítím ale poněkud dluh nad tím zjevně nejdůležitějším člověkem při otevírání mostu. 
Byl jím starosta JUDr. Richard Fischer (1872–1954), rodák z Loštic. Především 
pro meziválečnou Olomouc člověk více než významný. Důležitou pomůckou pro nás 
byla rozsáhlá publikace, která vyšla ke 150. výročí jeho narození právě v uplynulém 
roce 2022. Autorka Kristýna Bařinová ji nazvala Život je mnoho s podtitulem Cesta 
olomouckého starosty.
Richard Fischer stanul poprvé v čele Olomouce už v listopadu 1918 coby vládní 
komisař jako první Čech. Tehdy řekl: „S velkou hrdostí mohu prohlásiti, že po 300 
letech opět zazněla čeština z tohoto místa a úřadu, kde dosud byla jazykem cizím 
a nevítaným, a že Brno a Olomouc, dvě královská hlavní města, podávají si  ruce 
a vstupují, kde je odvěké jejich místo, do řad a služeb národa československého.“
Po volbách v roce 1919 se sice stal starostou sociální demokrat Karel Mareš. Ale 
po dalších volbách v roce 1923 post už získal Fischer a držel jej až do okupace 15. 
března 1939, čili dalších skoro 16 let. Tehdy byl Fischer nucen přednést německým 
okupantům „uvítací projev“ a zhostil se ho nevídaně. „Jménem našeho města vítám 
vás sice jako nezvané a nevítané hosty, předávám vám naše město a doufám, že je 
budete mít tak rádi, jak jsme je měli rádi my.“
Pravicový starosta Fischer i jeho 1. náměstek, sociální demokrat Josef Lang, pak byli 
zbaveni funkcí a vykázáni z budovy radnice.
Snad ještě k současnému mostu, který se stal po 2. světové válce nástupcem oné 
betonové lávky. Prošel opakovanými rekonstrukcemi. Naposledy v roce 2014. A už 
opět dřevěné prvky chátrají. 
 JINDŘICH HOVADÍK 
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Ze života černovírských hasičů

V roce 2022 působilo ve Sboru dobrovolných hasičů v Černovíře 61 členů, 41 
dospělých a 20 dětí. Počátkem roku byla činnost našich hasičů a hasiček ovlivněna 
restrikcemi v souvislosti s onemocněním Covid. S ohledem na vydaná opatření jsme 
museli zrušit spoluobčany tak oblíbený hasičský bál. 

Naštěstí se během jarních měsíců situace zlepšila a bylo možné činnost obnovit 
v plném rozsahu. Členové sportovního družstva mužů a veteránů i Kolektivu mladých 
hasičů se začali pilně připravovat na sportovní sezonu. Své úsilí následně „sportovci“ 
zúročili v různých soutěžích. Členové sportovních družstev absolvovali celkem šest 
soutěží, z toho se jednalo o tři soutěže sportovních družstev mužů a tři soutěže spor-
tovních družstev veteránů. Někteří členové se také zúčastnili soutěží typu TFA, kde 
reprezentovali sbor jako jednotlivci. Mladí hasiči se zúčastnili jarního a podzimního 
kola celorepublikové soutěže Plamen, kde soutěžili v družstvech. Někteří se kromě 
toho zúčastnili také soutěže jednotlivců v běhu na 60 metrů s překážkami „Olomouc-
ký drak“, odkud dva naši členové postoupili do krajského kola této soutěže. Poprvé 
náš sbor reprezentovali v soutěži „Olomoucké stovky“ také dorostenci. 

Během roku jsme uspořádali jarní a podzimní sběr šrotu a vysloužilých elektro-
spotřebičů. V dubnu se hasičská zbrojnice stala místem konání akce s názvem „Ha-
sičský víceboj 2022“, kterou podpořilo Statutární město Olomouc. Soutěž typu Nej-
tvrdší hasič přežije prověřila fyzickou zdatnost nejen dobrovolných hasičů ale i těch 
profesionálních. V rámci po delší době opět pořádaných Černovírských slavností 
členové jednotky sboru dobrovolných hasičů připravili pro dětské účastníky soutěž 
s hasičskou tématikou a veřejnosti prezentovali hasičskou techniku a činnost jed-
notky. Po dvou letech jsme se mohli vrátit k uspořádání Kácení máje, kde si na své 
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přišly jak děti, pro které byla nachystaná řada soutěží, skákací hrad a oblíbená pěna, 
tak i dospělí, kteří si mohli zasoutěžit v motání hadic a zhlédnout ukázku vyproště-
ní osoby z havarovaného vozidla. Od počátku roku probíhaly přípravy vedoucích 
kolektivu mladých hasičů na realizaci letního dětského tábora, který se již tradičně 
uskutečnil v druhé polovině července v Čermné ve Slezsku ve spolupráci s SDH 
Olomouc-Chválkovice a SDH Olomouc-Droždín. Tak jako v předchozích letech, se 
naši členové zúčastnili „Rozloučení s prázdninami s hasiči a městskou policií“, které 
uspořádalo statutární město Olomouc na Horním náměstí předposlední prázdninový 
den. V rámci činnosti sboru v oblasti požární prevence naši členové uspořádali ně-
kolik akcí a exkurzí pro mateřské a základní školy. 

Nedílnou součástí sboru je jednotka sboru dobrovolných hasičů, JSDH Olo-
mouc, jejíž činnost byla ovlivněna válkou na Ukrajině. Členové jednotky se spolu 
s dobrovolníky ze sboru a se zaměstnanci magistrátu aktivně účastnili sbírky na po-
moc Ukrajině. Sběrné místo materiálu bylo jak na hasičské zbrojnici v Černovíře, 
tak i ve Chválkovicích. Zároveň bylo pro migranty z Ukrajiny připraveno evakuační 
centrum na Tererově náměstí, jehož chod následně jednotka zajišťovala. Jednotka 
v roce 2022 vyjížděla k 83 událostem. Jednalo se především o požáry obytných bu-
dov a požáry lesních a travních porostů, a to v 63 případech. Jedním z velmi nároč-
ných zásahů byl požár lesa nad obcí Dolany či požár domu na Blažejském náměstí. 
Během roku členové jednotky absolvovali také několik kurzů a výcviků.

  JITKA SOUČKOVÁ 
  starostka sboru

Snímky zaznamenávající uplynulý černovírský hasičský rok jsou – chronologicky vzato – z hu-
manitární sbírky na pomoc Ukrajině, z ukázek činnosti při Kácení máje a konečně z prosincové 
valné hromady. 
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Rok 2022 byl ve fotbalovém Slovanu  
začátkem nového období

Na konci kalendářního roku 2021 jsme se loučili nepříliš radostnými okol-
nostmi černovírského fotbalu. Nejkrizovější situace byla u celků mužů a star-
ších žáků. Slovanu se nakonec podařilo v zimě a na jaře 2022 od pomyslného 
dna odrazit a fotbal v Černovíře zachránit. A snad i nastartovat novou úspěš-
nější kapitolu. Lehce to ale neprobíhalo a bylo nutné na všech frontách bojovat 
až do červnového finále.

Nejzásadnějším bodem obrození byly změny ve vedení klubu. V lednu a únoru 
2022 se jen spekulovalo o mechanismu obnovy a o těch správných lidech, kteří budou 
ochotní Slovanu Černovír pomoci a nasměrovat ho do dalších let. A v březnu dostaly 
všechny spekulace konkrétní podobu. Na 4. března byla svolána řádná volební val-
ná hromada klubu, která vytyčila další fungování našeho spolku. Členská základna 
poděkovala bývalému vedení za práci, jejímž největším úspěchem byla účast mužů 
v krajském přeboru OKFS a úspěchy v KP dorostu a KP starších žáků. Celé bývalé 
vedení oddílu poté na této VH odstoupilo ze svých funkcí a umožnilo tak zvolit vedení 
nové. Z minulého početnějšího zastoupení se stal výbor jiný, sestávající z pěti členů. 
Předsedou spolku byl zvolen Martin Kirschbaum a místopředsedou Tomáš Sedlák. 
Dalšími členy se stali Lukáš Sedláček coby sekretář, Martin Suchánek jako pokladník 
a Zdeněk Kovářík se zaměřením na sportovní úsek. Tento výbor musel začít hned 
pracovat, neboť začátek sezony se rychle blížil a 27. března se hrál první mistrovský 
zápas mužů. Hlavními body pro nejbližší období byla stanovena záchrana mužů v I.B 
třídě OKFS a stabilizace u mládeže jak po stránce hráčů, tak i trenérů. Dále pak za-
jištění chodu klubu po stránce finanční a nutné úpravy areálu včetně dětského hřiště. 
Změny se dělaly hned vzápětí po valné hromadě. Byla zrekonstruovaná hlasatelna 
na hřišti, zmizela zelená garáž za jednou z tribun a na hřišti přibyly nové reklamy s no-
vými partnery. S těmi dosavadním pak byla zajištěna aktivnější spolupráce. Na hřišti 
v červnu proběhl Dětský den ve spolupráci s komisí městské části Lazce. V listopadu 
potom alternativa pro dospělé s názvem Černovírská stmelovačka. Mimo jiné byla 
také představena hymna klubu. Rovněž byly uskutečněny nábory a ukázkové tréninky 
ve školách v okolí. Takže nová aktivita, nadšení a chuť přinesly změn docela dost.

A situace u družstva mužů? Rozhodujícím faktorem byl fakt angažování trenéra 
Zdeňka Kováříka. Tomu se podařilo namotivovat zbytek stávajícího kádru a přesvěd-
čit dorazový ročník dorostenců k vytvoření společného celku. K těmto nelehkým 
úkolům přidal i kvalitní tréninkový proces a dostatek svojí energie, nadšení a optimi-
smu. Rovněž se výrazně snažil konzultovat svoje rozhodnutí s úspěšným trenérem 
dorostu Tadeášem Psotkou. Tato chemie naštěstí začala fungovat hned od začátku 
přípravy. Zprvu si vše ještě sedalo, ale první ostrý zápas v Mostkovicích naznačil, 
že Slovan jde správnou cestou. Z vedení 2:0 byla sice nakonec remíza, ale důle-
žité 2 body po penaltách byly pro mužstvo jako živá voda. Euforii Slovan potvrdil 
hned v následujícím kole, kdy doma deklasoval 7:1 Velký Týnec. Zaplatil ovšem příliš 
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velkou daň v podobě zranění kanonýra Havelky, který si pak na jaře už nezahrál. 
A hned další tři kola potvrdily, že bude třeba bojovat až do úplného závěru soutěže. 
Prohry v Haňovicích 1:3, doma se Slatinicemi 0:2 a následně v Doloplazích 2:3 nás 
opět srazily na předposlední příčku v tabulce. Naštěstí v dalším domácím zápase 
s Hanou Prostějov dokázali Černovírští uhlídat nejlepšího střelce soutěže Gábora 
a po výhře 3:1 se opět trochu nadechli k dalšímu boji o záchranu. Hned následující 
duel ve Smržicích měl být patrně rozhodující pro vývoj zbytku sezony. Slovan proto 
vyslal na utkání autobus s fanoušky, aby měl ve střetu se stejně ohroženým sou-
peřem tu největší podporu. Zápas se povedl, vítězství 4:1 bylo náležitě oslaveno 
a sezona se tímto opravdu obrátila ke konečnému úspěchu. Následovaly totiž tři 
těžké duely s nejlepšími celky jarní části sezony. Slovan v nich sice nepropadl, ale 
uhrál jen bod s Kožušany. S Hněvotínem prohrál 1:2 a ve Velké Bystřici s lídrem 
tabulky 3:4, když ještě v 86. min vedl 3:2. Pak ale přišel samotný závěr soutěže a tři 
výhry znamenaly konečnou radost. Nejprve Černovír doma přetlačil kvalitní rezervu 
Šternberka 1:0 po proměněné penaltě Bořka Petrů. Pak vydřel penaltové vítězství 
v Jesenci, kde bezbrankovou remízu 0:0 zachránil brankář Sedlář za cenu vlastní-
ho zranění těsně před koncem. Nekonečné penalty pak odchytal hráč Petr Kundrt 
a byl úspěšný poměrem 14:13. Po tomto zápase byl Slovan definitivně zachráněn 
v I.B třídě bez ohledu na další okolnosti. Závěrečná domácí oslava uplynulé sezony 
a demolice hostů z Moravského Berouna 10:1 jen podtrhla jarní vzkříšení fotbalu 
v Černovíře. Jarních 20 bodů znamenalo nejen posun do klidného středu tabulky, 
ale hlavně by mělo být příslibem do další práce. Tím spíš, když se tohoto znovuzro-
zení dosáhlo víceméně z vlastních zdrojů a tudíž má celek zase zdravé černovírské 
jádro. Trenérské, hráčské a třeba i z členů podporujících družstvo, jako byl mimo jiné 
vedoucí celku Radek Domanský a další. Všichni ti zaslouží uznání a poděkování. 
Nakonec tedy konec dobrý, všechno dobré.

Nová sezona v I.B třídě navazovala v podstatě okamžitě. Poslední zápas byl  
19. června a přípravný Memoriál ve Chválkovicích 31. července. První mistrák už 
7. srpna. Letní příprava tedy téměř neexistovala. Nicméně pro Slovan to neměla 
být až tak velká nevýhoda. Kostra celku totiž zůstala téměř totožná, když v zása-
dě skončil jen Petr Kundrt. A i když to byla výrazná ztráta, pořád to byl jeden hráč 
celku. Oproti tomu byli naši mladí dorostenci zase o rok zkušenější a dalo se na ně 
více spolehnout. Tradiční turnaj ve Chválkovicích naznačil, že bychom mohli vstoupit 
do nové sezony s optimismem. Prohra 0:4 s domácím celkem posíleným o ligové 
borce určitě nebyla ostudou a následná výhra 2:0 nad Slavonínem byla jen potvr-
zením slušné připravenosti. Bohužel začátek sezony nám nastavil výrazně opačnou 
realitu. Prohry v prvních sedmi mistrovských utkáních přibily Slovan na samý chvost 
tabulky. Mrzely hlavně prohry s celky jako Mostkovice 0:3, Prostějov 1:3, Doloplazy 
0:1 a Haňovice 2:3. Vzpomínat se bude na dlouho očekávaný duel s Hodolany, kdy 
ve vynikající kulise přišla prohra 2:5. Na první bodový zisk se tak čekalo až do konce 
září. Do Černovíra zavítal 25. 9. stejně neúspěšný soupeř Smržice. Zápas pravdy 
Slovan zvládl přesvědčivým výsledkem 6:0. Velký podíl na úspěchu měl staronový 
hráč a navrátilec do kádru Černovíra Jakub Zachar. S ním totiž přišla i střelecká 
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produktivita. Po Smržicích přišly i výhry ve Velkém Týnci 2:0 a doma se silným Hně-
votínem – rovněž 2:0. Pak přišel zpackaný zápas v Moravském Berouně a prohra 
0:5. Tu se podařilo napravit hned v následujícím kole porážkou dosud vedoucího 
celku soutěže Slatinic 1:0, kdy rozhodoval právě Jakub Zachar. Poslední dva zápasy 
podzimu už tolik povedené nebyly. Remíza 1:1 ve Zvoli po velmi nervózním průběhu 
a vstřeleném gólu v poslední minutě a domácí derniéra s rezervou Šternberka s pro-
hrou 1:4. Výsledkem je konečné 11. místo se ziskem 13 bodů. Asi se to může zdát 
jako zklamání po jarní jízdě a zisku 20 bodů, ale ten přechod do klidnějších pater 
tabulky bude pro Slovan ještě chvíli trvat. Zásadní věci obrody fotbalu v Černovíře 
se totiž daří plnit. Účast na trénincích, zapojování odchovanců, celková atmosféra 
a přístup všech nám jistě lepší výsledky v roce 2023 přinesou.

Při hodnocení mužstva dorostenců na jaře 2022 bych rád oddělil dvě věci. 
Jednou je působení trenéra Tadeáše Psotky u dorostenců Slovanu a druhou pak 
samotný průběh sezony. Zmínka o trenéru Psotkovi je na místě. Je to docela zajíma-
vý příběh. Tadeáš totiž sám oslovil v lednu 2020 tehdejší vedení Slovanu s nabíd-
kou trénovat naše dorostence. Tímto návrhem na jedné straně překvapil a na stra-
ně druhé vytrhl činovníkům trn z paty. Dorostenci se totiž ocitli v situaci, kdy byli 
po podzimu 2019 na úplném konci tabulky KP a jejich další osud nebyl optimistický. 
Nicméně nástupem Tadeáše Psotky se vše změnilo. Přitom to nebylo vůbec snadné. 
Dorostenci se sice celou zimu 2020 poctivě připravovali na jarní odvety, ale známá 
situace s epidemií COVID-19 je na hřiště nepustila. Zdálo by se tedy, že celá pří-
prava přišla vniveč. Trenér ovšem udržel morálku chlapců a neslevoval ze svých 
nároků. A samozřejmě se všichni těšili na další sezonu 2020/2021. Ale bohužel opět 
zasáhla ruka osudu. Na podzim 2020 totiž pustil COVID-19 fotbalisty Slovanu jen 
do 9 kol a na jaře 2021 dokonce opakovaně vůbec. Byly to velké rány napříč celým 
sportovním spektrem, fotbal nevyjímaje. Proto patří obrovský kredit trenéru Psot-
kovi, že po celou tu covidovou dobu předával nadšení a chuť borců do jednotlivých 
tréninků a že vůbec udržel mužstvo pohromadě. Přece jen v tomto těžkém období 
bylo sehráno pouze těch 9 mistrovských utkání namísto 39. Jak se později ukázalo, 
bylo to hodně zásadní pro samotné fungování fotbalu v Černovíře. Nejen dorosten-
ců, ale i mužů. Kompletního soutěžního ročníku se tak dorostenci a trenér Psotka 
dočkali až na podzim 2021. A protože mužstvo pracovalo opravdu poctivě, tak se 
čekal velmi dobrý výsledek. Ten taky přišel. Docela mladý celek předváděl odvážný 
kombinační fotbal a byl ve většině zápasů fotbalovější. Sebral body i suverénnímu 
lídrovi z Kozlovic a pokud prohrál, tak jen díky velké fyzické převaze soupeře. Druhé 
místo v tabulce pak Slovan ztratil docela hloupě v posledních dvou domácích zápa-
sech a ztracených penaltových rozstřelech. Ztráta třech bodů opravňovala myslet 
na jaře 2022 na druhé místo v tabulce. Jenže i tentokrát přichystala doba Tadeáši 
Psotkovi a dorostencům další překážku. Ta souvisela s tristní situací mužů v I.B třídě. 
Bylo dohodnuto, že dorazový ročník nar. 2003 bude převeden kompletně z dorostu 
do mužů. Jednalo se o 5 hráčů, tedy téměř o polovinu sestavy. Ani tady Tadeáš 
nerezignoval a toto další příkoří vyřešil tím, že do zimní přípravy 2022 pozval žáky 
ročníku nar. 2007. Dřívější prací zocelený celek změny přijal a na jaro se nachystal 
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se vší parádou. S ještě větší fyzickou převahou soupeřů se vyrovnal fotbalovostí, 
a když se v květnu objevil ve Slovanu střelec Bohdan Charykov z válkou sužované 
Ukrajiny, stal se z dorostu fotbalový válec. Posledních 5 kol soutěže s průměrem 6 
vstřelených branek na zápas a triumfální vítězství 4:0 v posledním kole v Jeseníku 
si mohl trenér Psotka zaslouženě užívat. Konečným 5. místem v tabulce bylo ještě 
vylepšeno podzimní umístění. Sečteno a nejméně dvakrát podtrženo. Za dva a půl 
roku působení ve Slovanu provedl Tadeáš Psotka všechny nadějné dorostence ne-
lehkou covidovou dobou. Chlapce ročníku 2003 předal do mužů a výrazně tím po-
mohl zachránit chlapskou I.B třídu. I coby trenérská výpomoc a brankářský záskok. 
Vytvořil téměř nový celek dorostu a předal jej správně fungující svému nástupci. 
Za to mu patří obrovské poděkování a uznání všech slovanistů. Nepochybně se za-
řadil mezi trenérské legendy Slovanu a přejeme mu hodně štěstí a úspěchů v další 
trenérské kariéře. Aktuálně v Sigmě Olomouc. Po Zdeňkovi Kováříkovi je Tadeáš 
druhým trenérem, který přestoupil do vyšších mládežnických soutěží a ukázal, že 
Slovan Černovír není tak špatná trenérská adresa.

Zmínka o působení dorostu Slovanu na jaře 2022 je z velké části ovlivněna pod-
porou mužů, jímž byla stanovena priorita v boji o záchranu. Tudíž byli chlapci ročníku 
2003 přeřazeni do dospělé kategorie a nahrazeni mladšími ze starších žáků. Navíc 
chodili mužům pomáhat i tři kluci ročníku 2004 a dokonce dva ročníku 2005. V zá-
sadě to však velký vliv na výsledky překvapivě nemělo. První zápas se suverénními 
Kozlovicemi byl jasný po výsledku 1:6, ale potom už se Slovan prosazoval svojí 
fotbalovostí a bodoval. A když odjížděl s prázdnou, tak v tom bylo i kus smůly jako 
ve Slavoníně při prohře 1:2 a hlavně na Nových Sadech při stejné prohře. Taky v do-
mácích zápasech s Konicí 0:1 a s Čechovicemi 2:3. Veškerá tréninková píle a sna-
ha se naplno ukázala v samotném závěru soutěže. Důležitým faktorem byl příchod 
střelce Bohdana Charykova. Tento chlapec z Ukrajiny přišel do Černovíra na konci 
dubna a stal se asi posledním kamínkem do mozaiky dobře fungujícího celku. Do té 
doby totiž Slovan příliš gólů nedával, ale s Bohdanem do sebe všechno správně za-
padlo. Od jeho příchodu se však úsilí mužstva začalo přetavovat na vstřelené branky 
a rázem se z výher o gól staly střelecké exhibice. On sám vstřelil v 7 zápasech 10 
branek a stal se spolu s Petrem Čebišem nejlepším střelcem. Pak to šlo ráz na ráz. 
V Dubu 4:3, doma s Otaslavicemi 6:0, v Zábřehu 8:1, doma s Chomoutovem 8:3 
a ve finále v Jeseníku 4:0. V konečné tabulce krajského přeboru OKFS to znamenalo 
skvělé 5. místo. Nicméně ten největší přínos dorostenců byl v tom, že v podstatě oni 
zachránili mužskou I.B třídu a navíc jsou nachystaní další borci na doplnění mužů. 
Zmíníme jmenovitě. Do mužů předčasně odešli a pravidelně hráli Michal Kalvach, 
Lukáš Máčala, Filip Baláž, Daniel Perič a Lukáš Spáčil. Z ročníku 2004 střídavě 
hráli s muži Petr Čebiš, Jakub Žvátora a Matěj Kovář. První chlapské minuty zvládli 
i Filip Zatloukal a gólman Štěpán Psotka z ročníku 2005. A podle projevu na hřišti 
jistě dostanou „dospělou“ šanci i Patrik Masopust, Matyáš Krejčí, nebo i Jakub Vláčil 
a Tomáš Janalík z ročníku 2006. No a samozřejmě nesmíme zapomínat na Bohdana 
Charykova, jenž je taky ročník 2005. Dorostenci Slovanu jsou zkrátka velkým přísli-
bem. Teď s nimi jen správně pracovat.
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Důvěru pro další práci s dorostem Slovanu dostal do ročníku 2022/2023 trenér 
Vojta Zatloukal. Mladý trenér, kterého si jako svého nástupce vybral Tadeáš Psotka. 
Černovírským fanouškům Vojta zase tak neznámým nebyl. Ve Slovanu svého času 
působil coby brankář mladšího dorostu a také první trenérské kroky udělal v našem 
oddílu, když připravoval přípravku. Nicméně jeho předchozí štace byla ve Chválko-
vicích. A tato změna trenérů nebyla na dorostencích vůbec poznat. Pokračovali v pří-
pravě na podzimní sezonu jako za starých časů trenéra Psotky. Poctivě, odpovědně 
a cílevědomě. Ztrátu chlapců ročníku nar. 2003 nahradili už natrvalo mladšími, bý-
valými žáky. Ti už měli zkušenosti a hned se z nich staly opory. Po prvním mistráku, 
kdy na Lazcích zaslouženě vysoko vyhrál Jeseník 5:2, to sice nevypadalo na poz-
dější parádní jízdu soutěží. Tím spíše, když se v tom zápase zranil na celý podzim 
Jakub Vláčil. Jenže pak to přišlo a na podzim dorostenců Slovanu se bude po čase 
hodně vzpomínat. Sérií vítězství se drželi na špici tabulky a směřovali k vyvrcholení 
soutěže, a to k domácímu zápasu s velmi suverénními Kozlovicemi. Tak došlo 15. 
října k očekávané konfrontaci, ale nakonec odjížděli spokojenější hosté. Slovanistům 
však slouží ke cti, že i v tomto zápase byli fotbalovějším týmem. Nicméně na velkou 
fyzickou převahu soupeře nestačili a podlehli 0:3. Zklamání si pak vynahradili v úpl-
ně posledním zápase roku 2022, když v derby přetlačili na penalty rivala z Nových 
Sadů a usadili se na druhém místě tabulky krajského přeboru. Ztratili jen 7 bodů 
a nastavili si do jarních odvet laťku hodně vysoko. Zmiňovat, že dvě třetiny celku do-
rostenců nastupovaly pravidelně za muže je celkem zbytečné, neboť se z toho stalo 
jasné pravidlo. A je dobře, že trenéři Kovářík a Zatloukal takto skvěle kooperují a že 
i hráči mají zájem takto Slovanu pomáhat. Nebývalo to pravidlem.

Po předloňském rozhodnutí fotbalového oddílu nepřihlásit krajský přebor starších 
žáků se Slovanu příliš nepodařilo oddíly žáků na jaře 2022 vzkřísit. Zimní příprava 
starších borců, přes veškerou snahu trenérů Petra Kundrta a Davida Sehnala, byla 
velmi letargická a trochu ji také zkomplikovaly přesuny hráčů mezi muži a dorostenci 
a tím pádem i mezi dorostenci a žáky. Po podzimu byl Černovír na jaře zařazen 
do skupiny celků hrajících v konkurenci okresního přeboru o 16. místo. Znamenalo 
to sehrání 8 zápasů. Povedlo se v nich pětkrát vyhrát a obsadit tak celkové 17. místo 
v Olomouckém okresním přeboru. Výsledek nikterak oslnivý, nicméně, podobně jako 
u mužů, šlo o to odrazit se ode dna a bahna problémů a nasměrovat další cestu. 
Nový výbor se bude snažit žákovskou kopanou Slovanu obrodit patřičnými změnami, 
které se snad neminou účinkem.

Také mladší žáci byli po podzimních výkonech nalosováni do skupiny, která hrála 
spíše o ty spodnější příčky v tabulce okresního přeboru. Konkrétně o 11. místo. Slo-
van na jaře prohrál pouze jednou a obsadil konečné 12. místo. Ovšem situace je po-
někud odlišná od té, která je u starších žáků. Družstvo je poměrně početné a téměř 
výhradně sestavené z ročníku 2010. Což byl ten mladší ročník v soutěži. Navíc kluci 
poctivě trénují a v zimní přípravě absolvovali, jako jediní z klubu, fyzické soustředění 
na Tesáku. U celku fungovali trenéři Kesler, Strouhal a Čoupek a stejná sestava 
bude pokračovat i nadále. Tento celek by měl být základem budoucích starších žáků, 
na které by měli navazovat ročníky přípravek.
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Do sezony 2022/2023 se nové fotbalové vedení rozhodlo ke kroku, který by měl 
žáky Slovanu pozvednout. Tím zásadním je podaná přihláška opět do krajského 
přeboru OKFS. Náš oddíl sám by ovšem takovou věc nemohl provést bez pomoci 
jiného družstva. Po docela dlouhých jednáních se rozhodlo o sloučení žákovských 
kategorií Slovanu Černovír a FK Bohuňovice. Vstupujeme tak opět do spolupráce, 
která tady již byla v sezoně 2017/2018. Tenkrát to byl docela povedený projekt. Slou-
čený celek starších žáků dlouho bojoval o prvenství v KP a nakonec zůstal jen 3 
body za první Mohelnicí. Navíc položil základ úspěšných budoucích celků dorosten-
ců obou klubů. Slovanu pak umožnil sestavit kvalitní celek mladších žáků, který je 
nyní kostrou současných úspěšných dorostenců. Klapalo to i trenérsky. U starších 
působili mj. z bohuňovické strany Zbyněk Krejčí a Ivoš Riedl a z černovírské Luděk 
Fojtík. U mladších pak vládl Martin Jelínek se Zdeňkem Kováříkem. Tak uvidíme jak 
to bude fungovat v sezoně 2022/23. Hlavním záměrem je možnost hrát u starších 
žáků na velkém hřišti a u mladších konfrontace s větší kvalitou. A taky větší počet 
mistrovských zápasů.

Kooperační žákovský projekt mezi Slovanem a FK Bohuňovice číslo II vstoupil 
do života prvním zápasem starších žáků 21. srpna a soupeřem byl tým Řetězárny 
Česká Ves. Jak se postupem času ukázalo, byl to ten nejsnazší protivník na rozjezd 
sezony, což potvrdila výhra 5:0. Další výhry už se nerodily tak snadno a konečný 
bodový zisk stačil na 7. místo v tabulce. Přesto je potřeba říci, že spojení obou celků 
má smysl a věříme, že kluci se budou zlepšovat. Nadále pod vedením trenérů z Bo-
huňovic Tomáše Techeta a Michala Arnolda. Do jarní části dojde k rozdělení soutěže 
a budou se hrát zápasy s vyrovnanějšími celky a navíc víceméně z okolí. Cestování 
si hráči a hlavně rodiče užili až až. Tréninky v Bohuňovicích a zápasy v Jesení-
ku, České Vsi, Jesenci a Zábřehu určitě daly všem zabrat. Rodičům patří velký dík 
a snad pro ně bude ulevující jarní přesunutí do Černovíra.

S cestováním to pak v krajském přeboru měli snazší mladší žáci. Ti jsou složeni 
výhradně z černovírského celku včetně trenérů. Tudíž trénovali na Lazcích a jezdili 
do Bohuňovic „pouze“ na mistrovská utkání. A dařilo se jim se stejnými soupeři jako 
starší o poznání lépe. Po prvních dvou vysokých prohrách si na kvalitu krajského 
přeboru zvykli a zbytek soutěže už neprohráli o více než dva góly. Když k tomu přidali 
nějaká vítězství, tak se nakonec umístili na 5. místě tabulky. Navíc je na klucích vidět 
velký progres co se týče party, tréninkové morálky a snahy se zlepšovat. To je docela 
důležité, neboť tento tým je zásadní pro další předpokládané sezony v žákovském 
krajském přeboru. Tuto nelehkou roli určitě cítí i trenéři Tomáš Kesler, Jiří Strouhal 
a David Čoupek. Bez pochyby i jim pomůže jarní stěhování do arény „U komína“.

Do plánů obrody mládežnických kategorií ve Slovanu po covidovém období spa-
dá nelehká práce okolo nejmladších kategorií. Nezbytnou nutností je přitom zajiš-
tění kvalifikovaných trenérů k celkům starší přípravky, mladší přípravky a fotbalové 
školičky. Tito lidé totiž zaručují návaznost přechodu hráčů do starších kategorií. Nyní 
jsou celky přípravek Slovanu docela početné a erudovaný přístup je žádoucí. U star-
ší přípravky pracují trenéři Svaťa Dvořák, Martin Novák a Míra Daněk. Všichni absol-
vovali kurzy trenérských licencí a výsledky se dostavují. V konkurenci celků krajské 
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soutěže patří Slovan k těm lepším. Ale hlavně je vidět jednoznačná připravenost 
na posun do mladších žáků. Třeba už na zkoušku, do jarní části soutěže. U mladší 
přípravky odvádí stejnou práci, včetně vzdělávání trenéři Lukáš Kubica a Lukáš Ur-
ban. I zde je poznat určitý progres oproti minulým letům. U školičky dohlížejí na první 
fotbalové kroky Tomáš Tempír, Petr Vaščák a Martin Svačinka, rovněž absolventi 
kurzů licencí UEFA. V neposlední řadě je potřeba zmínit pravidelná setkání všech 
mládežnických trenérů Slovanu a společné tvoření koncepce mládeže. To vše nava-
zuje na letní nábory v okolních školách.

Využíváme této příležitosti a děkujeme ještě jednou všem trenérům, sponzorům 
a partnerům Slovanu Černovír za podporu v roce 2022. Také rodičům dětí v mládež-
nických kategoriích za pomoc s tréninky a zápasy. Všechny příznivce Slovanu rádi 
uvidíme na našem stadionu i letos, protože fotbal fanoušky potřebuje a ti naši jsou 
skvělí. (ms)

A-tým
Horní  řada  zleva: Radek Domanský  –  vedoucí  družstva, Petr Kundrt, Michal Kalvach, Daniel 
Perič, Eduard Pulkert, Petr Vyroubal, David Hůlek, Lukáš Máčala, Martin Novák, Zdeněk Kovářík 
– trenér mužstva. Dole zleva: David Zdráhal, Jiří Hanousek, Lukáš Spáčil, Jan Švancara, Radek 
Lutonský, David Koudelka, Filip Baláž.
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MUŽI I. B třída skupina „B“ OKFS 2021/2022
1. V.Bystřice 26 21 0 5 85 : 33 63
2. Kožušany 26 19 0 7 77 : 39 57
3. Hněvotín 26 19 0 7 63 : 28 57
4. Slatinice 26 18 0 8 79 : 39 54
5. H. Prostějov 26 16 0 10 77 : 52 49
6. Mor. Beroun 26 13 0 13 78 : 67 38
7. Šternberk B 26 12 0 14 65 : 51 37
8. Velký Týnec 26 12 0 14 64 : 63 37
9. Mostkovice 26 12 0 14 48 : 57 36

10. Doloplazy 26 11 0 15 42 : 70 32
11. ČERNOVÍR 26 9 0 17 50 : 70 28
12. Smržice 26 9 0 17 36 : 79 25
13. Haňovice 26 7 0 19 39 : 74 21
14. Jesenec 26 4 0 22 20 : 101 12

 DOROST krajský přebor OKFS 2021/2022
1. Kozlovice 26 24 0 2 116 : 32 70
2. Šternberk 26 17 0 9 72 : 39 51
3. Nové Sady 26 17 0 9 62 : 49 49
4. Jeseník 26 16 0 10 70 : 64 47
5. ČERNOVÍR 26 13 0 13 64 : 43 42
6. Tovačov 26 14 0 12 43 : 59 41
7. Slavonín 26 13 0 13 61 : 47 40
8. Mostkovice 26 13 0 13 49 : 42 39
9. Konice 26 11 0 15 59 : 65 35

10. Chomoutov 26 12 0 14 62 : 78 34
11. Čechovice 26 11 0 15 37 : 45 34
12. Dub n. Mor. 26 9 0 17 50 : 79 27
13. Zábřeh 26 9 0 17 35 : 68 25
14. Otaslavice 26 3 0 23 30 : 100 12

 STARŠÍ PŘÍPRAVKA kraj. soutěž „B“ 2021/2022
1. Uničov B 24 21 1 2 328 : 86 133
2. Sigma Olom. 24 19 1 4 380 : 118 121
3. Kozlovice 24 18 1 5 322 : 134 109
4. Uničov A 24 14 0 10 285 : 201 83
5. Nové Sady 24 14 3 7 190 : 194 73
6. Olšany 24 13 1 10 215 : 291 70
7. ČERNOVÍR 24 9 0 15 215 : 212 65
8. Hranice 24 7 2 15 169 : 267 54
9. Šumperk 24 3 1 20 188 : 249 41

10. Šternberk B 24 7 2 15 151 : 296 38
11. Šternberk A 24 8 2 14 116 : 280 37
12. Vikt. Přerov 24 2 4 18 107 : 338 22

 MLADŠÍ ŽÁCI OP sk. 11–19. místo 2021/2022
1. Horka nad M. 7 7 0 0 56 : 3 21
2. ČERNOVÍR 7 6 0 1 44 : 11 18
3. Náměšť n. H. 7 4 0 3 31 : 28 12
4. Kožušany 7 4 0 3 25 : 29 11
5. Hlubočky 7 3 0 4 21 : 18 9
6. Medlov 7 3 0 4 18 : 48 8
7. Lutín/Hněvot. 7 1 0 6 13 : 25 5
8. Pňovice 7 0 0 7 7 : 53 0

 STARŠÍ ŽÁCI OP sk. 16–20. místo 2021/2022
1. Bohuňovice 8 7 0 1 22 : 8 19
2. ČERNOVÍR 8 5 0 3 45 : 18 16
3. Haňovice 8 3 0 5 33 : 26 12
4. Hodolany 8 4 0 4 19 : 27 11
5. Paseka 8 1 0 7 17 : 57 2

MUŽI I.B třída skupina „B“ OKFS 2022/2023
1. Hodolany 14 11 2 1 45 : 15 35
2. Kožušany 14 11 1 2 61 : 13 34
3. Slatinice 14 10 1 3 51 : 15 31
4. Šternberk B 14 8 3 3 44 : 28 27
5. Hněvotín 14 8 2 4 31 : 17 26
6. Doloplazy 14 7 2 5 29 : 24 23
7. Mor. Beroun 14 7 0 7 39 : 37 21
8. H. Prostějov 14 5 1 8 41 : 49 16
9. Mostkovice 14 4 4 6 23 : 37 16

10. Haňovice 14 5 1 8 33 : 55 16
11. ČERNOVÍR 14 4 1 9 19 : 33 13
12. Zvole 14 3 4 7 24 : 48 13
13. Velký Týnec 14 3 2 9 20 : 45 11
14. Smržice 14 0 0 14 9 : 53 0

 DOROST krajský přebor OKFS 2022/2023
1. Kozlovice 13 13 0 0 64 : 11 39
2. ČERNOVÍR 13 11 0 2 50 : 16 32
3. Nové Sady 13 9 0 4 54 : 17 30
4. Jeseník 13 10 0 3 62 : 21 28
5. Šternberk 13 9 0 4 47 : 22 26
6. Konice 13 7 0 6 35 : 31 22
7. Dub n. Mor. 13 7 0 6 27 : 32 22
8. Čechovice 13 5 0 8 29 : 33 18
9. Zábřeh 13 7 0 6 23 : 36 18

10. Haňovice 13 5 0 8 30 : 43 14
11. Slavonín 13 3 0 10 16 : 39 9
12. Olšany – Těš. 13 2 0 11 9 : 51 6
13. Mostkovice 13 2 0 11 12 : 46 5
14. Chomoutov 13 1 0 12 17 : 77 4

 STARŠÍ PŘÍPRAVKA kraj. soutěž „A“ 2022/2023
1. Sigma Olom. 24 19 1 4 223 : 87 58
2. Šternberk 24 19 0 5 178 : 82 57
3. Nové Sady 24 18 2 4 162 : 70 56
4. Litovel 24 18 2 4 132 : 88 56
5. ČERNOVÍR 24 16 2 6 149 : 103 50
6. Šumperk 24 13 1 10 129 : 127 40
7. Chválkovice 24 7 2 15 98 : 155 23
8. Uničov 23 6 1 16 94 : 145 19
9. V. Přerov A 24 6 1 17 72 : 143 19

10. Prostějov 24 4 5 15 73 : 127 17
11. Hranice 23 4 2 17 67 : 157 14
12. V. Přerov B 24 2 3 19 66 : 159 9

 MLADŠÍ ŽÁCI krajský přebor OKFS 2022/2023
1. Jeseník 14 13 0 1 84 : 21 39
2. Mohelnice 14 12 0 2 79 : 27 36
3. Česká Ves 14 9 0 5 56 : 30 28
4. Zábřeh 14 7 0 7 41 : 50 20
5. Čern. Boh. 14 5 0 9 30 : 45 15
6. Jesenec – Př. 14 4 0 10 23 : 51 13
7. Šternberk 14 3 0 11 25 : 51 10
8. Chválkovice 14 3 0 11 19 : 82 7

 STARŠÍ ŽÁCI krajský přebor OKFS 2022/2023
1. Jeseník 14 14 0 0 116 : 17 41
2. Zábřeh 14 10 0 4 76 : 30 31
3. Šternberk 14 9 0 5 84 : 36 26
4. Jesenec – Př. 14 8 0 6 46 : 31 26
5. Chválkovice 14 5 0 9 44 : 64 16
6. Mohelnice 14 5 0 9 33 : 40 15
7. Čern. Boh. 14 5 0 9 30 : 46 13
8. Česká Ves 14 0 0 14 4 : 169 0

KONEČNÉ TABULKY SOUTĚŽÍ, KTERÝCH SE ÚČASTNÍ TJ SLOVAN ČERNOVÍR
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ČEKOS bilancuje

Už je to rok co jsem psal první příspěvek do Černovírské ročenky o činnosti Čer-
novírského komunitního spolku (ČEKOS). V uplynulém roce se u nás ve spolku nic 
podstatného nezměnilo a tříčlenný výbor nadále pokračuje v pořádání kulturně spo-
lečenských a sportovních akcí pro občany naší městské čtvrti. 

Na své si přišli děti, mládež a dospělí až po seniory. Stejně jako v uplynulých 
letech jsme v Sokolské zahradě pořádali Černovírské kulturní léto s Country večery 
a dalšími hudebními produkcemi různých žánrů. Připravili jsme turnaje v nohejbalu 
a stolním tenisu a podíleli se s místní T.J. Sokol na organizaci Lampionového průvo-
du, Pálení čarodějnic a Dětského dne. V zimních měsících bylo pro naše nejmenší 
k dispozici v areálu Sokolské zahrady malé kluziště.

Při pořádání všech výše uvedených akcí a dalších zamýšlených aktivitách vý-
znamně spolupracujeme se Sokolem a Komisí městské části Černovír a Klášterní 
Hradisko. Ale naše aktivity jsou limitovány finančními prostředky, které pocházejí ze-
jména ze spolkových příspěvků, tedy vlastních zdrojů, a dále za přispění KMČ, které 
tímto chceme poděkovat za významnou podporu. Bez této podpory bychom stěží 
mohli pořádat a spolupodílet se na organizaci kulturně společenských a sportovních 
akcích určených široké černovírské veřejnosti v takovém rozsahu.

V letošním roce budou zamýšlené akce s předstihem zveřejňovány na plakátech 
spolku ČEKOS ve vývěskách KMČ Černovír.

 Za Výkonný výbor ČEKOS LIBOR KOVÁŘ

Desítky aktivních let
V  roce  2023  uplyne  10  let  od  úmrtí  pana  Jaromíra  Nakládala 
(1931–2013), který se  téměř 50  let věnoval veřejné práci a byl 
mj.  prvním  vedoucím  detašovaného  pracoviště  magistrátu  pro 
městskou část Černovír a Klášterní Hradisko. Zde řešil zejména 
stížnosti občanů týkající se stavu vozovek, chodníků a veřejného 
osvětlení. 
Jaromír Nakládal pocházel z Litovle ze šesti dětí. Jeho otec byl 
vězněn  v  koncentračním  táboře.  Do  Černovíra  se  přestěhoval 

v roce 1961. Pro Černovír pracoval několik období  jako poslanec Městského ná-
rodního výboru Olomouc.
Organizoval a zúčastňoval se akcí Z, například na výstavbě mateřské školy v roce 
1974. V 70. letech pracoval také například ve výboru Sdružení rodičů a přátel školy 
při ZŠ Černovír. Dlouhá  léta byl aktivním členem Svazu chovatelů drobného zví-
řectva.
V Komisi městské části Černovír – Klášterní Hradisko pracoval až do roku 2010, 
poté už mu to zdravotní stav nedovoloval.  (IB)



28

Vánoční strom před školou

Již druhým rokem byl adventní čas v naší městské části o něco slavnostnější. Posta-
rala se o to jedna z borovic před místní základní školou v Petřkově ulici. Tento jehličnan 
ozdobil 180 metrů dlouhý řetěz vánočních světel. Výzdobu zajistili pracovníci školy, ná-
klady byly zčásti hrazeny z příspěvku KMČ.

 Rozzářený strom potěšil nejen školáky, ale vedly k němu i kroky mnoha místních oby-
vatel, kteří si čekání na Vánoce zpestřili rodinnou vycházkou. Rozsvěcování doprováze-
ly aktivity pro veřejnost připravené pedagogickým sborem, například vánoční vzkazník, 
texty o lidových tradicích, koledy. První rozsvícení stromu zahájili žáci na Mikuláše zpí-
váním před školou. Poté se světla rozzářila každý den ráno od 6.15 do 8 hodin a odpole-
dne do 16 do 21 hodin. Tuto novou tradici bychom chtěli zachovat i pro příští roky. (MP)

Shrnutí aktivit Sokola Černovír 

Nazdar všem členům a příznivcům naší Tělocvičné jednoty Sokol Černovír!
V minulém roce jsme se věnovali dalšímu rozvoji naší organizace. Od března 2022 

máme nový výbor, v němž byl starostou zvolen bratr Libor Kovář, který se podílí na re-
konstrukci a zvelebování sokolovny i ostatních prostor. Rekonstrukce jsou možné díky 
dotacím Olomouckého kraje a župy.

V uplynulém roce proběhly pod Sokolem Černovír dvě dětské akce, Pálení čaroděj-
nic a Lampionový průvod, na kterých byla hojná účast černovírských i jiných občanů 
Olomouce. V létě dochází ke kulturním akcím na podporu Sokola a stmelování obča-
nů. Bratr Kovář a Sportovní akademie Olomouc uspořádali také dětský den pro děti 
z Klokánku Olomouc. Tyto venkovní akce jsou velice oblíbené.

V tomto roce bychom chtěli uspořádat více kulturních akcí, po kterých je mezi obča-
ny Černovíra velká poptávka a které by navázaly na ples. Ten se bohužel neuskutečnil 
a rádi bychom jej uspořádali v dalším roce. 

V současné době máme sokolské oddíly: CVIČENÍ SENIOREK, které jsou naší 
nejpočetnější základnou, dále CVIČENÍ DĚTÍ DO 3 LET, CVIČENÍ PŘEDŠKOLNÍCH 
DĚTÍ S RODIČI a BADMINTONOVÝ ODDÍL. Také u nás v rámci spolků a jiných sub-
jektů cvičí POWER JOGA, KARATE A KICKBOX, ZUMBA a CASCABEL žonglérský 
spolek. Zejména v posledních dvou letech se prohloubila spolupráce se spolkem 
Sportovní akademie Olomouc s akreditovanými vzdělávacími programy a sportovními 
aktivitami se zaměřením na BOX a BOJOVÁ UMĚNÍ. V rámci činnosti jsou v Sokole 
tréninky sportovního a kondičního boxu, přípravka dětí od 9 let s programem všeobec-
ného sportovního rozvoje cíleného na úpolové sporty. 

Na závěr bychom se chtěli vrátit k našim seniorkám, „věrné gardě“. Mají náš velký 
obdiv za oddanost a propagaci sokolské myšlenky, kterou je v dnešní nelehké době 
potřeba neustále připomínat. 

 sestra LEONA ŠVECOVÁ,  
  výbor TJ Sokol Černovír
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Černovírské drobničky 

* ČERNOVÍRSKÝ LES LÁKÁ
Už 5. února uspořádal Klub českých turistů Milo Olomouc i pro nás zajímavou vy-
cházku. Přestože začínala v Hlušovicích a končila na Bělidlech, zaměřena byla hlav-
ně na Černovírský les. A tak mnozí z početných návštěvníků poprvé ochutnali naši 
kyselku, žasli nad vodními plochami Černovírského vřesoviště (na snímku na zad-
ní straně obálky) a konečně si prohlédli i takzvané broukoviště usilující o záchranu 
vzácných druhů brouků.

* DALŠÍ VLASTIVĚDNÉ VYCHÁZKY
I v roce 2022 vedl černovírský patriot PaedDr. Rudolf Hradečný při zářijových Dnech 
evropského dědictví dvě černovírské vlastivědné vycházky. Při té první, která zahr-
nuje mj. zemědělskou školu a vojenský hřbitov, jsme jej zachytili při výkladu u domu 
rodiny Petřkovy na Čelakovského ulici – na snímku je třetí zprava. Druhá jeho vy-
cházka s výkladem mířila do krajiny a týkala se protipovodňových opatření, rodinné-
ho háje, venkovní katedrály a Hromova dubu.

* …A JEDNA JSOU ČTYŘI
Jak o tom píšeme na jiném místě, ještě jednu vlastivědnou vycházku zorganizoval 
a vedl inženýr Vilém Švec. Uskutečnila se již v květnu v rámci Černovírských slav-
ností, kde také prezentoval svou rozsáhlou sbírku starých černovírských fotografií. 
Počet vycházek – alespoň těch známých Černovírské ročence – se završil na čísle 
čtyři.
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* Z ŘEDITELČINÝCH POZNÁMEK
Slovo poznámka v souvislosti s pedagogem může být zavádějící. Ve skutečnosti jde 
o zápisky někdejší ředitelky černovírské mateřské školy, nyní již bohužel zesnulé Ma-
rie Drábkové (*1936). Tyto „poznámky“ Černovírská ročenka dostala zapůjčené od její 
dcery. Ale vzhledem k tomu, že materiálů do ročenky bylo tentokrát nadbytek, zavádí-
me po vzoru mnoha televizních stanic něco jako upoutávku. A slibujeme, že si počtete 
v příštím roce. Ostatně loni jsme avizovali objev Černovírské kroniky – a už je to tady!

* PĚTIKILOGRAMOVÁ KRONIKA
Inu, tak naši kroniku už opravdu máme k dispozici. Kronika zahrnuje kromě Černo-
víra a Klášterního Hradiska také Lazce. Takže není bez logiky, že desítky let Černo-
vírany postrádanou, hmotností i fakty mohutnou kroniku nám přinesla na smluvené 
místo bývalá členka lazecké komise městské části Vítězslava Kauerová. Tatáž, kte-
rá v minulé ročence informovala o završeném úsilí o obnovu pohřbívání do země 
na černovírském hřbitově. 

* DEN VETERÁNŮ
V sobotu 13. listopadu se na vojenském hřbitově v Černovíře uskutečnila boho-
služba k uctění památky válečných veteránů. Uspořádalo jí Komunitní centrum pro 
válečné veterány Olomouc, Československá obec legionářská – Jednota Olomouc  
2 a Signum Belli 1914. Mši celebroval kaplan Vojenské policie kapitán Roman Lukáš 
za součinnosti administrátora římskokatolické farnosti Klášterní Hradisko P. Pavla 
Hyacinta Kuchty. Oba vidíme na snímku. K přítomným promluvil i seržant – veterán 
americké armády z Vietnamu. 

* VIZE BUDOUCNOSTI
V září byli členové komise městské části informováni o poměrně velmi ambiciózním 
záměru magistrátu – jednotném ozelenění Jablonského ulice keři a stromy. Sou-
časně se mluvilo o „studii Klášterní Hradisko“, která zasahuje revitalizaci území až 
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po sídliště Černá cesta. Studií se ještě týž měsíc zabývala radniční komise pro archi-
tekturu. Nikoli bez kritických připomínek. V říjnu pak proběhl výklad na místě. Autor 
těchto řádků se zúčastnil všech tří akcí, všude fotil a na 2. stranu vybral snímek 
s výkladem architekta Radka Pavlačky z firmy Zahrada. 

* HODOLANY VERSUS ČERNOVÍR
Rekordní návštěvu – dle zápisu 670 diváků, neoficiálně daleko víc – mělo „podzimní“ 
fotbalové utkání 1.B třídy v Hodolanech. Domácí s bouřlivými fanoušky se propra-
covali z nuly (4. třídy) až do současné soutěže Slovanu Černovír. A vyhráli. Na jaře 
se u nás uskuteční proti týmu s 45letým exreprezentantem Markem Heinzem odveta 
a čeká se opět vynikající atmosféra.

* SVOZ ODPADŮ
O navyknutí na rytmus svozu čtyř různobarevných popelnic (komunální odpad, 
bioodpad, plasty a papír) jsme již psali. I o tom, že si obyvatelé rodinných domů 
vštěpují zimní omezení svozu bioodpadu. Tak snad ještě bude vhodné připomenout 
jednu výjimku, na kterou se zapomíná, posun svozu v týdnu po silvestrovské noci 
a velikonočním pondělí o jeden den.

* POSLEDNÍ ZPRÁVA
Bilancovaný rok byl mj. rokem 25. výročí ničivých povodní roku 1997, které pozname-
naly a pozměnily Černovír. Poslední den uplynulého roku dorazila zpráva, že zemřel 
emeritní papež Benedikt XVI., vlastním jménem Joseph Ratzinger. Tuto informaci 
přinášíme proto, že tato hlava církve udělila v roce 2005 takzvané zvláštní apoš-
tolské požehnání černovírskému občanu Antonínu Křížovi. Kurýr je doručil k jeho  
80. narozeninám za dlouhodobou práci pro římskokatolickou církev. 

Sesbíral a nafotil JINDŘICH HOVADÍK




